
VERSLAG WIJKBERAAD

Dinsdag 20-02-2024, ‘t-Klokhuis.

Aanwezig:

Bestuur: Willem Vader (lid Ruimtelijke Ordening, plv. voorzitter) Derk Hazekamp (Lid Openbare 
ruimte), Ewoud Modderman (Penningmeester), Agnès Philipse (lid Verkeer), Hans Khouw (lid 
Internationals), Tjebbe Ypma (Zorg en Welzijn), Arthur Overlack (secretaris)

Politie: Robert Kat, Nikki van Horne, Twee agenten in opleiding.

Houd Bronovo Open: Leo Smits, Jan Sluimers, Willem Beaumont.

Tim Dike, Henk Fonhoff, Bert Bos, Arjan Hamburger, Frans Bruins, Ad Qaedvlieg en echtgenote, de 
heer en mevr. Bussink, Anneke Pulle, Mary Thijssen, Lia Westenberg, Petrus van Duyne, Erika 
Verhulst, Auke van der Kooi, Martijn Groen, Victoria Mendes de Leon, Martijn Voorhuis, Hans Greve, 
Susana Overlack, Ariane Bielski, Ruud Klein, Oscar de Savornin Lohman, Reinette Kortenhorst, Jelle de
Boer, Joke  van Veen, Maelys La Paluse, Kiddy Kohnstamm.

Bericht van verhindering:

Nico Westpalm van Hoorn (voorzitter bestuur B.O.), Paul Slijpen, Hans van Bemmelen, Peter Paul 
Tobi, Nicolette Brink.

1. Opening wijkberaad en mededelingen bestuur

De voorzitter opent de vergadering om 19:35 en stelt twee nieuwe  leden van het bestuur voor:

- Arthur Overlack die de rol van Kaarina Zimmer overneemt als secretaris;

- Tjebbe Ypma die als lid de portefeuille Zorg en Welzijn krijgt.

De voorzitter spreekt zijn waardering en dank aan Kaarina Zimmer uit voor haar werk als secretaris.

2. Verslag vorig wijkberaad.

Het verslag van het wijkberaad van 28 november 2023 wordt na enige tekstuele aanpassingen 
vastgesteld.

3. Politie

Robert Kat geeft een overzicht van de ontwikkelingen van incidenten in de wijk sinds de vorige 
rapportage:

- Diefstallen uit auto’s: van 8 naar 15
- Overlast zwervers: van 6 naar 13
- Winkeldiefstallen: van 3 naar 1
- Drugs- en alcohol gerelateerd: gelijk gebleven: 4
- Verwarde personen: van 28 naar 21
- Vernielingen aan auto’s: van 8 naar 9

Robert geeft de toehoorders de tip mee om autosleutels met afstandsbediening niet bij de voordeur 
te leggen, waar kwaadwillenden van buiten de codes kunnen uitlezen. Plaats de sleutels tenminste in 
een metalen omhulsel.
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Twee agenten-in-opleiding doen verslag van een onderzoek op instigatie van Hans Khouw, naar de 
top 5 van de bij veel buitenlanders onbekende specifiek Nederlandse wetgeving die kan leiden tot 
(onbedoelde) overtredingen indien men hiervan niet op de hoogte is. Deze top-5 zal onder de 
aandacht gebracht worden van de internationals.

4. Gemeente

Sander Pronk kan door omstandigheden niet aanwezig zijn, dus wordt door de voorzitter 
gerapporteerd dat met name de slechte bereikbaarheid van de gemeente nog niet verbeterd is en dat
opnieuw contact opgenomen zal worden met de gemeente over dit punt.

Door de BOA Nikki van Horne wordt een uitleg gegeven over het nieuwe rapportage systeem waar de 
burgers hun klachten of meldingen kunnen doorgeven: www.meldingen.denhaag.nl  

De site “Beter buiten” blijft wel actief, maar wordt niet actief meer gemonitord door de politie.

Met Nikki wordt buiten de vergadering besproken hoe de nieuwe site wordt opgenomen in de 
“Wijkwijzer” van de wijkkrant/de website.

5. Media

Kiddy Kohnstamm meldt dat een nieuwe redactrice Ernestine van Hasselt is aangetreden, die de 
kinderpagina voor haar rekening zal nemen.

Verder is een nieuwe administratieve kracht, Christine Ruha in dienst die met name de advertenties 
en de distributie van de wijkkrant als aandachtsgebied heeft. Vooral het werven en plannen van de 
inzet van vrijwilligers is een punt van zorg: geconcludeerd wordt dat mensen alleen door persoonlijke 
benadering geworven kunnen worden. Een ieder wordt dan ook verzocht in zijn of haar omgeving 
potentiële bezorgers maar ook vrijwilligers te werven voor activiteiten in het Klokhuis, zoals 
pannenkoeken bakken.

De website wordt gemoderniseerd, dit is een “work in progress”.

De heer Bussink vraagt hoe hij in een eerder stadium voor hem relevante berichten op de site kan 
vinden. Derk Hazekamp adviseert hem om een RSS (Really Simple Syndication) op de betreffende 
pagina’s aan te maken, zodat hij automatisch per e-mail gesignaleerd krijgt wanneer er iets wijzigt.

6. Presentatie en discussie “Houd Bronovo Open” (HBO)

Door de heren  Leo Smits, Jan Sluimers en Willem Beaumont wordt een exposé gegeven van de 
onderzoeken, overwegingen en daaruit getrokken conclusies van de stichting “Houd Bronovo Open” 
ten aanzien van de noodzaak van het voortbestaan van Bronovo, tegen het licht van de door de raad 
van bestuur van het HMC voorgenomen sluiting.

In de presentatie en tijdens de discussie blijkt dat de problematiek veel facetten kent:

Financieel: Het HMC, dat thans bestaat uit de ziekenhuizen Westeinde, St. Antoniushove en Bronovo, 
dreigt, los van de sluiting van Bronovo, in 2027 een operationeel verlies te gaan leiden en in 2030 een
negatief eigen vermogen te bereiken van 20 miljoen. Desondanks meent het bestuur van het HMC in 
renovatie van het Westeinde en St. Antoniushove in totaal 426 miljoen te kunnen investeren, 
waarvan 200 miljoen geleend moet worden. Dat de resterende 226 miljoen niet op te brengen zullen 
zijn staat voor de Stichting HBO vast, op grond van de door HBO gedane prognose van de exploitatie.
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Zorgverlening: Het zorgaanbod is nu, maar vooral in de nabije toekomst niet afgestemd op de te 
verwachten zorgvraag, die gebaseerd is op de demografische ontwikkeling binnen het adherentie-
gebied van het HMC, zoals toename van de bevolking, toename van de vergrijzing en levensduur en 
daarmee gepaard gaande verschuiving van het type zorg. Het Westeinde ziekenhuis heeft de langste 
wachttijden voor o.m. planbare zorg van heel Nederland, mede als gevolg van beperkte capaciteit, die
niet door meer faciliteiten kan worden opgelost wegens ruimtegebrek op die locatie. Daarnaast is de 
bereikbaarheid een belemmering voor met name acute zorg, die thans moet uitwijken naar het 
Leyenburg van de Haga groep. Door niet-acute zorg uit te stellen, vaak door wachttijden, ontstaan 
vaak complexere aandoeningen die niet alleen duurdere maar ook meer acute zorg vragen, naast 
uitval van arbeidscapaciteit.

Zorgmarkt: De toename van het aantal privéklinieken voor planbare, niet complexe zorg (ASA 1 en 
ASA 2), trekt deze onderdelen van zorg weg van het Westeinde, omdat verzekeraars kiezen voor 
minder dure faciliteiten in de omgeving. Een probleem daarbij is echter dat grote groepen van de 
bevolking de weg naar privéklinieken via bemiddeling niet makkelijk nemen en zo verstokt blijven van
tijdige en toepasselijke zorg met het eerder genoemde gevolg van maatschappelijke kosten. Een van 
de redenen waarom de kosten van zorg door het Westeinde relatief hoog zijn is dat nu eenvoudige 
ingrepen gedaan moeten worden in relatief dure faciliteiten, zoals OK’s voor complexere ingrepen, 
waardoor de concurrentiepositie t.o.v. bijvoorbeeld privéklinieken verzwakt is.

Perspectief voor Bronovo: Het Bronovo is een relatief nieuw en ook bouwkundig modern ziekenhuis, 
waar veel typen zorg geleverd kunnen worden die bij het Westeinde nu gepaard gaan met lange 
wachttijden. Dat wil niet zeggen dat het Bronovo gehandhaafd zou moeten worden in zijn 
oorspronkelijke opzet, maar meer een aanvulling zou moeten leveren van zorg die thans niet 
voldoende beschikbaar is. Zo kunnen huisartsen een een grote huisartsenpost bemensen die 24x7 
zgn. eerstelijns, maar ook planbare en niet-complexe acute zorg kunnen leveren. Dit biedt niet alleen 
een antwoord op het groeiende tekort aan huisartsen. Door naast OK’s voor planbare zorg ook short-
stay faciliteiten, en revalidatie-faciliteiten (die er nu al zijn) en fysiotherapie-praktijken weer te 
bemensen en voorzover nodig in te richten, kan in eerste instantie op regie van de huisartsen, een 
compleet pakket aan zorg geboden worden dat niet alleen beter aansluit op de demografische 
ontwikkeling in dit gebied, maar ook het volume van zorgaanbod kan leveren dat anders onvoldoende
beschikbaar- of te duur zou zijn als alleen het Westeinde en St. Antoniushove operationeel zouden 
zijn.

Belang van de wijkorganisaties: Door de sprekers van HBO is duidelijk gemaakt dat er nauwelijks een 
partij is op bestuurlijk niveau, zoals gemeenten en landelijke overheid of verzekeringswereld die 
bereid is stelling te nemen in deze kwestie. Dat betekent dat het alleen aan de burgers zèlf is om actie
te nemen. Het gaat er dus om met grote aantallen burgers de betrokken partijen te dwingen om tot 
actie te komen teneinde het Bronovo als zorgfaciliteit open te houden voor den Haag. Daarom vraagt 
de Stichting HBO het bestuur van de bewonersorganisatie Archipel & Willemspark om hun initiatief te
steunen.

Tijdens de presentatie van de stichting HBO zijn diverse vragen gesteld.

Jelle de Boer vraagt wat het alternatief is, als de exploitatie van het Westeinde financieel zo ongunstig
is.  Antw: Door het Bronovo open te houden hoeft minder geïnvesteerd te worden in renovatie van 
het Westeinde.
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Lia Qaedvlieg vraagt of de stichting HBO ok beschikt over namen van cliëntenraden van Westeinde 
en/of de grootste verzekeraar in dit gebied, CZ. Hierop wordt geantwoord dat cliëntenraden zijn 
benaderd, maar dat die nogal lauw of afwijzend reageerden.

Tim Dike vraagt Of het open houden van Bronovo niet een tijdelijke oplossing is, als op langere 
termijn een nieuw ziekenhuis in de Binckhorst meer perspectief biedt. Geantwoord wordt dat erkend 
wordt dat Bronovo niet de ultieme oplossing is, maar zeker in de tijd die het kost om een gloednieuw 
ziekenhuis te bouwen voorziet in een nijpende behoefte. Ook wordt erkend dat het belangrijk is om 
de omliggende gemeenten betrokken moeten worden om voldoende politiek draagvlak te verkrijgen.

Agnès Philipse vraagt of er geen mogelijkheid is om de artsen die thans kiezen voor privéklinieken 
naar Bronovo te halen om (ook) daar te werken. Geantwoord is dat dat zeker zou kunnen.

Petrus van Duyne vraagt wie er eindverantwoordelijke is voor de beschikbare zorg. Het antwoord is 
dat volgens de wet de Gemeente dat is. Geconstateerd wordt echter dat die zich niet actief opstelt.

Victoria Mendes de Leon vraagt om het betoog wat minder complex te maken. Geantwoord wordt 
dat de materie helaas zo complex is en zich niet in enkele woorden laat vatten, maar dat gehoopt 
wordt dat de essentie van de stellingname van de stichting HBO wel over komt.

Besluit: Het bestuur legt voor aan de vergadering om genoemd initiatief te steunen, welk voorstel bij 
acclamatie wordt aangenomen.

7. AWOC (Archipel Willemspark Ondernemers Club)

Bert Bos geeft een overzicht van de mutaties van het winkelbestand in de Bankastraat:

Bakkerij van Kempen gaat medio maart sluiten omdat door deze vestiging nooit winst is gemaakt;

De Kruidentuin wordt overgenomen door ODIN, een coöperatie van biologische en milieubewuste 
supermarkten.

De Exotenhof staat nog leeg, nog niet bekend wat of wie daarin komt.

8. Cultuur

Bert Bos meldt dat het laatste Open Podium een geslaagde gebeurtenis was. De volgende zal 6 april 
plaatsvinden, met als bijzonderheid een gedichten-voordracht-sessie.

9. Uit de werkgroepen

Verkeer : De activiteit m.b.t. de renovatie/herstel werkzaamheden aan de Hubertustunnel liggen stil. 
Hier is verder geen nieuws over te melden.

Ruimtelijke ordening: De ingebruikneming van het kinderdagverblijf aan het Bankaplein is een feit. 
Het goede nieuws is dat de gevreesde overlast (lawaai, verkeersveiligheid, enz.) enorm meevalt.

Over de nieuwbouw aan de Burg. Patijnlaan en de rijschool aan de Riouwstraat is geen nieuws.

Door de bewonersorganisatie Bezuidenhout is een instrument ontwikkeld waarmee een 
Leefbaarheids Effect Rapportage (LER) kan worden opgesteld bij voorgenomen veranderingen van de 
omgeving. De gemeente heeft vooralsnog geen interesse getoond in het gebruik hiervan. Mogelijk 
kunnen bewonersorganisaties druk uitoefenen om de gemeente ertoe te bewegen dit instrument 
toch te gaan gebruiken. Uit de zaal kwam de suggestie om Marijke van der Hoff te benaderen om 
meer informatie te verkrijgen.
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Desgevraagd stemt de vergadering in met steun voor de actie van de BO Bezuidenhout

Auke van der Kooi weet te melden dat de werkzaamheden aan de Alexandertoren, ondanks de 
verstrekte vergunning, stil liggen omdat geen bouwer gevonden is.

Jelle de Boer vraag of de activiteit van de bewonersorganisatie inzake het verzet tegen het 
kinderdagverblijf op Bankaplein 3 geëvalueerd kan worden, gezien de inspanning die geleverd is, 
zonder resultaat. Het bestuur antwoordt hierop dat een omgevingsvergunning altijd nauwkeurig 
wordt bestudeerd, de haalbaarheid van een succesvol bezwaar wordt ingeschat en de bewoners 
daarover vervolgens worden geadviseerd.

Hans Greve vraagt of het niet mogelijk is om Archipel & Willemspark autoluw te maken. In het kader 
van het project Kwaliteitsverbetering Centrum Noord is al een heleboel gedaan om de 
Archipel/Willemspark tegemoet te komen. Zo zal de middenberm op de Burgermeester Patijnlaan 
worden vergroend worden er 30km borden geplaatst en wordt er gewerkt om het verkeer over het 
Hubertus tracé te laten rijden. Dit om de Laan Copes en de Javastraat te ontzien. Met de 
werkzaamheden aan de Hubertustunnel/viaducten voor volgend jaar wordt alles wat meer naar 
achteren geschoven. Het bestuur blijft de vinger aan de pols houden.

Kiddy Kohnstamm vraagt of we de 30 km-limiet niet voor de Archipel kunnen instellen Agnes Philipse 
antwoordt hierop dat we dan zitten met een paar doorgaande wegen waar dat niet mogelijk is.

Mevr. Bussink vraagt of we het “ontzien” van de Van Alkemadelaan niet ook kunnen toepassen op de 
Burg. Patijnlaan. Zie hierboven wederom in het kader van de Kwaliteitsverbetering Centrum Noord 
probeert de gemeente met name de Laan Copes en de Javastraat te ontzien. De implementatie vindt 
nu geleidelijk plaats maar door de toekomstige werkzaamheden aan de Hubertustunnel/viaducten 
worden sommige zaken naar achteren geschoven. Ten aanzien van de Van Alkemadelaan moet er nog
heel wat gebeuren voordat dit doorgang gaat hebben mede omdat het grote gevolgen voor het 
noordelijk deel van de stad gaat hebben dus ook in ons gebied.

Openbare ruimte: Bij Madurodam is men begonnen met het plaatsen van hekken om het 
uitbreidingsgebied, en het kappen van bomen. Nadere informatie is te vinden op de website van 
Madurodam. De invulling van de wijkagenda heeft o.a. vorm gekregen door een initiatief om de 
groenvoorziening te verbeteren.

Petrus van Duyne stelt dat er veel mogelijkheden zijn om de groenvoorziening uit te breiden maar dat
er ook veel beperkingen zijn i.v.m. andere belangen, van o.a. autobezitters. Er zijn niettemin veel 
plannen ontwikkeld; die zouden z.i. gestalte kunnen krijgen door met het hoofd groenvoorziening van
de gemeente de mogelijkheden te onderzoeken, namens het bestuur van de bewonersorganisatie.

Arjan Hamburger vermeldt dat met een groep van 6 mensen een rondgang door de wijk gemaakt is 
om verschillende mogelijkheden te bekijken. Belangrijk is dat er meer vrijwilligers gevonden worden 
om later daadwerkelijk gestalte te geven aan de ideeën. Afstemming met het bestuur van de 
Bewonersorganisatie is geregeld.

Zorg en welzijn Een onderzoek naar het aantal mantelzorgers in de wijk heeft weinig respons 
opgeleverd. De aanwezigen wordt verzocht om te bezien wie in hun omgeving in een mantwelzorg-
positie verkeert en die personen te mobiliseren contact op te nemen met de portefeuillehouder 
Tjebbe Ypma

Energietransitie en duurzaamheid: Bij afwezigheid van Nico Westpalm van Hoorn is hier weinig over 
te melden.
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 Jelle de Boer vraagt of er al enige antwoorden zijn op de vragen hoe we gaan verduurzamen, hoe het
aardgas moet worden vervangen, of waar de elektriciteit vandaan moeten halen. Hij vraagt om dit 
onderwerp in een volgende vergadering te behandelen. De voorzitter zegt dit toe.

10. Rondvraag

Hans Bussink constateert dat de Gem. Reiniging weinig meer doet aan de straten, zoals het 
verwijderen van bladafval, en vraagt het bestuur om de Gemeente hierop aan te spreken.

Voorts maakt hij zich zorgen over het besluit van de gemeente om een nul-emissie zone in te stellen 
voor bedrijfsauto’s; dit is een te grote belasting voor veel ondernemers die hiermee te maken krijgen.
De voorzitter zegt dat het hier om de competentie van de Gemeenteraad gaat en zijn bezwaar aldaar 
moet worden kenbaar gemaakt.

Henk Fonhof vraagt wat er gedaan kan worden aan de overlast van zwerf-fietsen. De BOA van de 
Archipel verwijst naar de site “meldingen.denhaag.nl” waar zulke overlast gemeld kan worden. Zij 
meldt ook dat het gemeentelijke fietsen-team in week 15 en week 39 in deze wijk komen om zwerf-
fietsen te identificeren en te verwijderen.

Frans Bruins vraagt of er wat gedaan kan worden aan de waterafvoer van de Nassauplein: die lijkt 
gehinderd te worden door een verstopping van de afvoer naar de Haagse Beek die onder het 
Nassauplein loopt.

Ook vraagt hij of de gemeente kan voorzien in hekjes om de afvalcontainers, zoals op andere plaatsen
in Den Haag ook gedaan is om zwerfafval te beperken.

11. Sluiting

De voorzitter sluit de vergadering om 21:50 u.
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